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اخبار کارگری

»بدهی ۶۰۰ هزار میلیارد تومانی 
دولت هــا به تامیــن اجتماعی«؛ این 
رقم ســنگین را فعالان صنفی مطرح 
نکرده اند بلکه بیان صریح مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی در شانزدهم 
دی ماه سال جاری ست. جالب اینکه 
چند روز بعد از این ســخنان، از لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ رونمایی شد و دولت در 
این لایحه هیچ ردیفی برای پرداخت 
بدهی های دولت به ســازمان تامین 
اجتماعــی در نظر نگرفته اســت. به 
عبارتی، ۹۰هزار میلیارد تومان که در 
سال ۱۴۰۱ و ۵۰هزار میلیارد تومانی 
کــه در ســال ۱۴۰۰ در لوایح بودجه 
ســالانه بابت رد دیون دولت منظور 
شده بود، در بودجه ۱۴۰۲ به صفر تنزل 

یافته است.
البته ایــن بدهی ها هم بیشــتر با 
واگذاری ســهام انجام شــد امری که 
مدیرعامل تامین اجتماعی در سیزدهم 
دی مــاه عنوان کرد واگذاری ســهام 
شرکت ها به عنوان رد دیون، هیچ زمان 
مطلوب نبوده است: »حدود ۸۰درصد 
دارایی هــا در حوزه ســرمایه گذاری 

به صورت اجبــاری و غیرانتخابی و در 
قالب رد دیون دولت، به سازمان واگذار 
شده و تنها ۲۰درصد سرمایه گذاری ها 

به صورت اختیاری انجام شده است«.
مســاله بعدی به گفته مدیرعامل 
این ســازمان، تنزل مشــهود ضریب 
پشتیبانی تامین اجتماعی در سال های 
اخیر اســت. در ســال های ۹۸ و ۹۹، 
ضریب پشتیبانی سازمان برای اولین 
بار به زیر ۶ رسید و حالا به گفته موسوی، 
این شــاخص در عرض حدود دو سال 
به زیر پنج کاهش یافته است: »نقطه 
سربه ســر و تعادل برای صندوق های 
بازنشســتگی معادل ۶ تا ۶.۵ است اما 
در تامین  اجتماعی وضعیت فعلی این 
مولفه حدود ۴.۲ بیمه پرداز به ازای هر 

بازنشسته را نشان می دهد«.
این ســخنان صریح و روشــن به 
معنای احتمال وقــوع بحرانی بزرگ 
در صندوق تامین اجتماعی اســت؛ 
صندوقی که ۶۰۰هزار میلیارد تومان 
از دولت طلبــکار اســت و نمی تواند 
طلب خود را تادیه کند، صندوقی که 
سرمایه گذاری هایش مطلوب نیست 
و در شــرکت ســرمایه گذاری آن یا 
همان شستا، شــفافیتی وجود ندارد. 

بیمه شدگان هنوز نمی دانند که چرا 
شرکت های شستا زیان ده هستند و اگر 
زیان می دهند چرا واگذار نمی شوند و 
مدیران دولتی صندوق و شستا برای 
حل این بحران های مکرر چه می کنند 

و چقدر در ازای آن حقوق می گیرند!

حضور نماینده دولت در جایگاهی 
که باید مدافع کارگران بود

»نادر مرادی« فعال صنفی کارگران 
و بازنشســتگان در ارتباط با وضعیت 
فعلی تامیــن اجتماعــی و اظهارات 
مدیرعامل این ســازمان می گوید: به 
مدیر دولتی سازمان باید بگوییم وقتی 
۶۰۰هزار میلیــارد تومــان از دولت 

طلبکارید، چرا نتوانســتید دولت را 
مجاب کنید که پرداخت بخشــی از 
این بدهی را در لایحــه بودجه ۱۴۰۲ 
ببیند. البته خودمان پاسخ این سوال 
را می دانیم. یک مدیــر دولتی چطور 
می خواهد مقابل دولت بایستد؟ کسی 
که دولت او را برگزیده و از دولت حقوق 
می گیرد، درواقع نماینده دولت است نه 

مدافع کارگر یا بازنشسته!
او مشکل اساسی را از دولتی بودن 
ســازمان و اداره دولتی آن می داند و 
می گوید: از زمانی که شــورای عالی 
تامین اجتماعی برچیده شد و سازمان 
را به نهادی دولتی بــدل کردند، همه 
مشکلات آغاز شد. ضریب پشتیبانی 
از همان زمان شــروع به سقوط کرد. 
متاســفانه دولت، تامین اجتماعی را 
با یک وزارتخانه خود اشــتباه گرفته 
در حالی که برمبنای اصول، حقی در 
تعیین تکلیف برای آن یا نصب و عزل 
مدیران آن نــدارد. تامین اجتماعی را 
زیرمجموعه یــک وزارتخانه دولتی 
کردند و یک وزیــر دولت، مدیرعامل 
آن را تعیین می کند. این مصداق واضح 

تصاحب مال غیر است.

نیازی به آقازاده ها نداریم
مرادی اضافه می کنــد: مدام گله 
می کنند کــه دولت بدهی خــود را 
نمی دهد یا شرکت های شستا سودده 
نیستند. ما بیمه شدگان نمی دانیم در 
شستا چه خبر است؟ در هیأت مدیره 
شستا، نیازی به آقازاده ها نداریم. اینها 
اگر کارایی دارند، دولت زحمت بکشد 
در مجموعه سازمانی خود از آنها استفاده 
و ادامه فعالیتشان را میسر کند. تامین 
اجتماعی برای کسانی ست که سال ها 
حق بیمــه پرداخــت کرده اند و هیچ 
بودجه ای از دولت دریافت نمی کنند. 

سازمان را به ما برگردانند.
ن  د نبــو ه  د د ســو له  مســا
ســرمایه گذاری ها و فضــای مه آلود 
شستا، مساله ای است که بدون اعمال 
شفافیت و برقراری مدیریت صاحبان 
این صندوق حل نمی شــود. تا زمانی 

که به گفته مرادی، آقازاده ها و مدیران 
دولتی در شستا همه کاره باشند و هیچ 
اقدامی برای سودآور کردن شرکت ها 
نکنند، در بر پاشــنه ســابق خواهد 
چرخید. در این فضا، تحقیق و تفحص 
صوری و تشریفاتی از شستا نیز به جایی 

نرسیده و در آینده هم نخواهد رسید.

تحقیق و تفحص ناکام، بعد از 
هفت ماه معطلی

هفتم تیر ماه سال جاری، در جلسه 
صحن علنــی، نماینــدگان مجلس 
تقاضای تحقیق و تفحص از شســتا 
را تصویــب کردند. براســاس اعلام 
نمایندگان مجلس، برخی محورهای 
این تحقیق و تفحص از این قرار است: 
»بررســی نحوه انتصابات و بررســی 
تناسب ترکیب اعضای هیات مدیره ها 
در برخی از شرکت ها از لحاظ تحصیلات 
و تجربه کاری متناسب با فعالیت اجرایی 
شــرکت، نحوه به کارگیری مشاوران، 
عضویت اعضای هیــات مدیره ها به 
صورت همزمــان در شــرکت های 
مختلف، بررسی ضوابط حقوق و مزایای 
معاونان، مشاوران و مدیران شرکت ها و 

تخلفات ناشی از آن«.
بخش عمده ای از محورها به ساختار 
مدیریتی شســتا و هیات مدیره های 
ناکارآمد و دولتــی آن بازمی گردد اما 
این تحقیق و تفحــص، هفت ماه بعد 
از تصویب، به هیچ نتیجه ای نرسیده 
و نتایج آن همچنان نامشــخص باقی 

مانده است.
البته این موضوع قابل پیش بینی بود. 
یازدهم مرداد ماه، اعضای هیات تحقیق 
و تفحص از شستا انتخاب شدند؛ پانزده 
نماینده مجلس. در این هیات، حتی یک 
نفر فعال صنفی کارگران و بازنشستگان 
یا اعضای تشکل های کارگری حضور 
ندارد بنابراین، این تحقیق و تفحص، 
یک تحقیق آمرانه از بالاست که ظاهراً 
فقط به صورت تشریفاتی اعلان شده 
است چون هفت ماه بعد از آغاز به کار، 
هیچ گزارشــی به جامعه هدف ارائه 

نشده است.

چهار ماه بعــد از تصویب تحقیق 
و تفحص یعنی در هجدهــم آبان ماه 
»ابراهیم بازیــان« مدیرعامل فعلی 
شستا درباره آخرین وضعیت تحقیق 
و تفحص از شســتا اظهــار کرد: یکی 
از مصوبــات مجلــس در ایــن دوره، 
تحقیق و تفحــص از تامین اجتماعی 
و شــرکت های وابســته بود که البته 
ناظر به دوره هــای گذشــته و دوره 
اخیر دولت ســیزدهم است. جلسات 
مربوط بــا نمایندگانی کــه پیگیری 
 موضوع را برعهــده دارنــد، در حال 

برگزاری است.
مدیرعامل شستا با بیان اینکه این 
مجموعه با آمادگی کامل، از تحقیق و 
تفحص استقبال می کند، گفت: امروز 
شستا در کنار سایر فعالیت های خود 
شــفافیت و صیانت از دارایی هایی که 
در اختیار دارد و متعلق به بازنشستگان 

است را به طور جدی دنبال می کند.
حالا سوال این است که این صیانت 
ادعایی چقدر جدی ســت که موجب 
شــده مدیرعامل تامیــن اجتماعی 
بارهــا از نقــش کم رنگ شســتا در 
درآمدزایی تامین اجتماعی گله کند؟ 
آن شــفافیت کجای کار قرار دارد که 
کارگران و بازنشستگان هیچ اطلاعی 
از پشــت پرده های شــرکت های این 
مجموعه اقتصادی ندارند؟ مرادی یک 
سوال جدی مطرح می کند: »حالا که 
ادعای شفافیت دارید، بگویید اعضای 
هیات مدیره هــا در زیرمجموعه های 
ســازمان که امروز به حیــاط خلوت 
دولت ها بدل شده، چقدر حقوق ماهانه 

می گیرند؟«.
البته از همه مهم تر، یک پاســخ از 
مجلس است. تحقیق و تفحص دقیقاً 
چه زمانی اولین گزارش مبسوط خود را 
به صاحبان اصلی صندوق ارائه می کند 

و آیا اساساً گزارشی در کار هست؟

هفت ماه تحقیق و تفحص از تامین اجتماعی بدون ارائه یک صفحه گزارش

دولت، اموال غصبی کارگران را به صاحبانش بازگردانَد کارمندان وزارت کار ۳۵  تا ۵۰  درصد 
فوق العاده ویژه می گیرند

هیات وزیران در مصوبه ای، سقف فوق العاده ویژه 
پرسنل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را ابلاغ کرد. 
به گزارش ایلنا، بر این اساس، سقف فوق العاده ویژه 
برای مشاغل اداری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
۳۵درصد تعیین شده است. با این حساب، کارمندان 
این وزارتخانه در دو ماه پایانی سال، یک افزایش مزد 
دیگر خواهند داشت. طبق این مصوبه، برای مشاغل 
اختصاصی این وزارتخانه فوق العاده ویژه تا ســقف 
۵۰درصد با ارائه مستندات قابل افزایش است. بنابراین 
برخی در وزارت کار، ۵۰درصد افزایش حقوق خواهند 
داشت. افزایش پایه مزد در دو ماه پایانی سال موجب 
می شود که درصد افزایش حقوق ۱۴۰۲ بر آن اعمال 

شود که سال آینده میزان قابل توجهی خواهد شد.
    

افزایش 16۵ درصدی بودجه صندوق 
بیمه  روستاییان در سال آینده

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روستاییان و عشایر گفت: بودجه سال آینده صندوق 
روستاییان ۱۶۵درصد افزایش یافته است. به گزارش 
خبرگزاری مهر، بیت اله برقراری گفت: این بودجه در 
حد شعار نیست. که ما در گذشــته ۱,۵۰۰ میلیارد 
تومان بودجه داشته ایم اما در سال ۱۴۰۲ این بودجه به 
۴ هزار میلیارد رسیده است که در این باره نیز ما شاهد 
رشد سه برابری بودجه بوده ایم. وی خاطرنشان کرد: 
در تلاشیم تا سطح درآمدی صندوق را افزایش دهیم 
طوری که این ســطح از درآمد باید به میزان حداقل 
حقوق کارگری مستمری دریافت کند و اگر این در 
هیأت مدیره تصویب شــود در روزهای آتی ما شاهد 

خبرهای خوشی برای مردم خواهیم بود.
    

وعده بازگشایی کارخانه رب گوجه 
اسدآباد عملی نشد

کارگران واحد تعطیل شــده رب گوجه اسدآباد 
اســتان همدان می گویند: به رغم تاکید مسئولان 
مبنی بر بازگشایی این واحد تولیدی، هنوز این اتفاق 
نیفتاده است. به گزارش ایلنا، یکی از این کارگران با 
بیان اینکه حدود دو سال است به دلیل برخی مشکلات 
زیست محیطی این کارخانه تعطیل است، گفت: با 
شکایت سازمان محیط زیست پرونده تخلفات این 
کارخانه از حدود دو ســال پیش به دستگاه قضایی 
ارجاع داده شــد ه و اخیرا کارفرما به پرداخت جزای 
نقدی ۲۴۰ میلیون ریالی محکوم شــده است. او با 
بیان اینکه کارگران همچنان منتظر تعیین تکلیف 
کارخانه هستنند، گفت: این کارخانه در حال حاضر 
هیچ فعالیتی ندارد و کارگران و کشاورزان گوجه کار 
منطقه منتظر شروع به کار دوباره آن هستند. او گفت: 
این کارخانه به عنوان یکی از واحدهای مهم تولیدی 
استان است اما مشــکل اصلی آن مسائل حقوقی و 
گرفتاری های مالک کارخانه در رهاســازی پساب و 
پسماند کارخانه است و تا برطرف نشدن آنها، فعالیت 

کارخانه از سر گرفته نخواهد شد.
    

از هر 1۰۰  ایرانی
 ۳8  نفر دارای شغل هستند

نرخ اشــتغال اقتصاد ایران در پاییز امسال حدود 
۳۸درصد برآورد شده و به بیان ساده از هر ۱۰۰ ایرانی 
که در سن کار قرار دارد در پاییز امسال حدود ۳۸ نفر 
دارای شغل بوده اند. به گزارش اکو ایران، کل جمعیت 
حاضر در سن کار )۱۵ ساله و بیشتر( در پاییز امسال 
۶۳ میلیون و ۸۸۶هزار نفر برآورد شده که از این تعداد 
۲۴میلیون و 7۰ هزار نفر دارای شغل هستند. بر این 
اساس نسبت اشــتغال در اقتصاد ایران ۳7,7 است. 
بررسی ها نشان می دهد از زمســتان سال گذشته 
روندی نسبت اشتغال در ایران صعودی بوده و از حدود 

۳۶درصد به اعداد فعلی رسیده است.
    

یک پرستار شرکتی:
طرح ساماندهی در هفته آینده 

تصویب شود
یک پرستار شرکتی گفت: انتظار داریم یکشنبه 
آینده طرح ســاماندهی اســتخدام کارکنان دولت 
تصویب شــود. محمدزاده در گفت وگو با ایلنا گفت: 
یکشنبه شانزدهم بهمن باید روز تعیین تکلیف طرح 
ساماندهی بعد از دو سال انتظار باشد. امیدواریم در آن 
روز نمایندگان مجلس با قاطعیت به طرح رای بدهند و 
کار را تمام کنند. به گفته وی، بعد از تصویب در مجلس 
باید طرح به شورای نگهبان ارسال و آنجا تایید شود تا 
به صورت قانون درآید بنابراین تاخیر بیشتر در تصویب 
آن می تواند کار را به سال بعد موکول کند. این پرستار 
شــرکتی تاکید می کند: به رغم صحبت های رئیس 
سازمان امور استخدامی و مخالفت اقلیت کوچکی 
در مجلس، انتظار داریم اکثریت نمایندگان پای قول 
خود به جامعه هدف بایســتند و طرح را با رای بالا به 

تصویب برسانند.

دولت، تامین اجتماعی را با 
یک وزارتخانه اشتباه گرفته 

است. تامین اجتماعی را 
زیرمجموعه یک وزارتخانه 

دولتی کردند و یک وزیر، 
مدیرعامل آن را تعیین 

می کند. این مصداق واضح 
تصاحب مال غیر است

هفتم تیر ماه، نمایندگان 
مجلس تقاضای تحقیق و 

تفحص از شستا را تصویب 
کردند. این تحقیق و 

تفحص، هفت ماه بعد از 
تصویب، به هیچ نتیجه ای 

نرسیده و نتایج آن همچنان 
نامشخص باقی مانده است

نسرین هزاره مقدم

در حالی قیمت گوشــت در بازار به طور عجیبی بالا رفته و 
گزارش های میدانی، از رسیدن قیمت گوشت به طور متوسط 

به حدود ۳۰۰هزار تومان حکایت دارد که دولت با عرضه گوشت 
گرم، وعده کنترل بازار را به مردم داده است.

به گزارش خبرآنلاین و به گفته مغازه داران، قیمت گوشت به 
حدی بالا رفته که تقاضا برای خرید را به شدت کاهش داده است. 
به گفته آنها، در شرایطی که در روزهای پایانی آبان ماه امسال هر 
کیلو دام زنده در حدود ۹۰هزار تومان بود، هم اکنون قیمتی در 

حدود ۱۵۰هزار تومان دارد.
در این شرایط، حالا معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد 
کشاورزی درباره دلایل گرانی گوشــت در بازار گفته که بازار 
گوشت قرمز درگیر دلالی و واسطه گری شده بود که با واردات 
گوشت گرم، بازار به ثبات رسیده و این ثبات ادامه دار خواهد بود 

و قیمت ها نیز کاهشی خواهد شد.
حســین دماوندی نژاد در ادامه عنوان کرده که گوشــت 
گوسفندی در دنیا کالای لوکس است ولی در فرهنگ ما علاقه 
بسیاری به گوشت گوســفند وجود دارد. گوشت گوسفندی 
در کشــور ما درگیر اقتضائات فصل است ولی گوشت گوساله 
این گونه نیست. وی متذکر شده که افزایش تقاضا در نیمه دوم 
سال، کمبود دام سبک و وابستگی دام سنگین به سبک، تاخیر 
در ارسال دام و گوشت به دلیل سرما و یخبندان در جاده ها نیز از 

دلایل دیگر این افزایش قیمت است.

دماوندی نژاد در پاسخ به اینکه چرا به جای واردات، وزارت 
جهادکشاورزی اقدام به خرید دام از دامدار داخلی نکرد، گفته؛ 
هدف ما به جای واردات حمایت از تولیدکننده داخلی اســت 
ولی گاهی مجبور هستیم برای ساماندهی بازار اقدام به واردات 
کنیم. البته لازم به ذکر اســت که امسال یکی از بی نظیرترین 
ســال های خرید دام بود. خرید را تا جایی ادامه دادیم که بازار 
به هم نریزد. وظیفه ما این بود که خرید را تا رسیدن تولیدکننده 
و مصرف کننده به تعادل انجام دهیم که این اقدام صورت گرفت 
و در حال حاضر خرید متوقف شد. وی همچنین از توزیع شقه 
گرم گوسفندی با قیمت هر کیلو ۱۸۰هزار تومان خبر داده و 
افزوده که توزیع گوشت منجمد به صورت گسترده و نامحدود 

برای تنظیم بازار گوشت صورت می گیرد.

مردم منتظر کاهش قیمت گوشت باشند
در این میان »محمد آقامیری« رئیس سازمان دامپزشکی، از 
آغاز روند کاهشی گوشت در کشور خبر داده و گفته است: با توجه 
به تلاطم قیمت گوشت در بازار، طی هفته آتی به مقدار کافی 

گوشت و دام زنده از مرزها به کشور وارد خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه کاهش قیمت بین ۱۰۰ تا ۱۵۰هزار 
تومان طی هفته آینده خواهد بود، متذکر شد: در حال حاضر 
صادرات گوشت قرمز از کشور صورت نگرفته و ممنوع است و 

تولید در بازار داخلی باید عرضه شود.

منتظر کاهش قیمت گوشت نباشید
در مقابل اما »علی اصغر ملکی« رئیس اتحادیه گوشــت 

گوسفندی مدعی شده که جلســه ای با مسئولین داشتیم و 
تدابیری برای بازار شب عید و ماه رمضان اندیشیده شد. بازار 
شب عید را با واردات پوشش خواهیم داد تا حداقل قیمت ها به 

همین میزان کنترل شود و بالاتر نرود.
به گفته او، گوشت منجمد هم وجود دارد تا افرادی که بودجه 
کمتر دارد بتوانند گوشــت خود را خریداری کنند. با واردات 
گوشت قیمت ها کاهش پیدا نمی کند اما حداقل می توان قیمت 
آن را کنترل کرد زیرا به آخر سال رسیده ایم و داشته هایمان رو 

به اتمام است.
وی متذکر شد: انتظار می رود مجموع اقدامات دولتی تاثیر 
خود را به طور محسوس در قیمت های فعلی گوشت قرمز بگذارد 
و تداوم در عرضه این محصولات محدودیت در عرضه این کالاها 

را پوشش دهد.
در این شرایط »افشین صدردادرس« مدیرعامل اتحادیه 
مرکزی دام سبک با اشاره به کاهش مصرف گوشت در کشور، 
گفت: به طور مسلم وقتی قیمت ها به این شکل افزایش پیدا 
می کند، مردم توان خرید را از دست می دهند و همین طوری 

هم مردم مشکل خرید داشتند.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک عنوان کرد: در طول دو 
سال گذشته براساس آنچه که در مرکز آمار ایران گزارش شده، 
سرانه مصرف گوشت کاهش پیدا کرده است. سرانه مصرف هم 
به این دلیل کاهش پیدا می کند که مردم قدرت خرید ندارند. 
وی تاکید کرد: با افزایش قیمت هایی هم که اخیرا اتفاق افتاده، 
مردم عادی و طبقه ای هم که یک مقدار وضع بهتری داشتند، 

امکان خرید ندارند. فقط از ما بهتران می توانند گوشت بخرند.

دماوندی نژاد: گوشت گوسفندی در دنیا کالای لوکس است

افت شدید مصرف گوشت قرمز در کشور

گزارش

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با فروشگاه های زنجیره ای هماهنگ شده 
که در آینده نزدیک بتوانیم به صورت سراسری کالابرگ الکترونیکی را اجرا کنیم.

به گزارش ایلنا، صولت مرتضوی در پایان جلسه هیآت درباره اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیک در استان ها عنوان کرد: اجرای این طرح در سه استان مرکزی، قزوین و 
گیلان شروع می شود. با فروشگاه های زنجیره ای هماهنگ شده که در آینده نزدیک 
بتوانیم به صورت سراسری کالابرگ الکترونیکی را اجرا کنیم. وی در پاسخ به این 
سوال که آیا تا پایان سال این طرح اجرایی می شود، گفت: بله به طور حتم اجرا خواهد 

شد. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به این سوال که آیا یارانه نقدی حذف 
می شود، گفت: خیر، اختیاری است. دولت بنا ندارد یارانه نقدی را حذف کند اما تکلیف 
قانونی است که کالابرگ الکترونیکی یا شیوه های دیگر را در پیش گیرد چون آن زمان 
کالابرگ آماده نبود شیوه پرداخت نقدی را در پیش گرفتیم. الان پرداخت نقدی ادامه 
دارد و از آن طرف بستر طرح کالابرگ آماده است و در سراسر کشور آمادگی عرضه 
را داریم اما اختیاری است. مردم می توانند یا کالابرگ را انتخاب کنند یا یارانه نقدی. 

قیمت ها هم براساس قیمت پایه شهریور ۱۴۰۰ خواهد بود.

وی گفت: بنای دولت بر این است برای کالاهای اساسی ارز نیمایی اختصاص دهد. 
وقتی دولت اعلام می کند ارز مورد نیاز کالای اساسی را با نیما تامین می کند افزایش 

قیمت معنا ندارد و تعداد ۱۲ قلم هم تغییری نمی کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

اجرای سراسری طرح کالابرگ الکترونیکی تا پایان سال

خبر


